
3    سیاسـت   سال  چهارم 
شماره1030

چهار شنبه 
1400 .03 .19
28 شوال 09/1442  ژوئن 2021

a r m a n m e l i . i r سخنگوی دولت:

در مناظره کارآمدی کل نظام را 
زیر سوال بردند

تاثیر فشار حداکثری، کرونا و جنگ اقتصادی 
نادیده گرفته شد

گفت و گــــو
مرتضی مکی در گفت و گو با »آرمان ملی«:

 گزارش گروسی در راستای 
تشدید فشار سیاسی بر ایران بود
 دولت آینده بدون ارتباط با جهان نمی تواند

به وعده های خود عمل کند
 توافق فنی در وین انجام شده است

آرمان ملی: سخنگوی دولت با اشاره به در 
پیش رو بودن انتخابات ریاست جمهوری  اظهار 
داشت: در آستانه یکی از رویدادهای مهم سیاسی 
در کشورمان هستیم. فضای رقابت های انتخاباتی با 
نزدیک شدن به  روز مهم تصمیم گیری مردم برای 
انتخاب رئیس جمهور آینده، گرم شده است. ایسنا 
نوشت، علی ربیعی گفت: فارغ از اینکه نتیجه آرا 
چه کسی خواهد بود، صندوق و مشارکت، میراث 
گرانبهایی است از زحمات،  تلاش ها، زندان ها، 
تبعیدها و خون هایی که خاک وطن را لاله گون 
کردند و جمهوریت را برای فرزندان ایران برجای 
گذاشتند. وی افزود: امام خمینی)ره( دو کلمه 
»جمهوری« و »اسلامی« یعنی »حاکمیت اسلام« 
و »حاکمیت مردم« را گره گشای همه مشکلات 
می دانستند. به تعبیر صریح بنیانگذار انقلاب 
اسلامی، جمهوری یعنی مقدرات ملت، دستِ ملت 
است. ما همه در کنار یکدیگر باید تلاش کنیم تا 
جمهوریت را، این ثمره چند نسل از پیشینیان مان 
را، ثمره دو انقلاب معاصر ایران یعنی مشروطه و 
انقلاب اسلامی را همچون گوهری گرانبها پاس 
بداریم و فارغ از هر فراز و نشیب  و گلایه ها، این 
میراث گرانبها را آنچنان قدر بداریم که هیچ تزلزلی 
به پیکره آن وارد نشود. سخنگوی دولت با بیان اینکه 
جمهوریت فقط در یک حالت به مخاطره می افتد و 
آن وقتی است که جمهورِ مردم، خودباوری خود 
را برای تغییر سرنوشت و تعیین صحنه، از دست 
بدهد، بیان کرد: در آن صورت، عواقب آن برای 
نسل ها باقی خواهد ماند. بنابراین به رغم دیدگا ه های 
مختلف و برخی گلایه ها که امروز مطرح می شود، 
باید در یک درک عمومی، بدانیم حفظ باشکوه 
صندق ها با مشارکت حداکثری ، ضرورت عبور 
موفق از بحران های امروز در جهان پرتلاطم ظالمانه 
در دوره پساتحریم است و متضمن آینده همراه با 
امید و تحول پیشبرنده خواهد بود. ربیعی یادآور 
شد: معتقدیم شرایط پیچیده نظام جهانی و احقاق 
حقوق ایران از اقتصاد جهانی و کسب جایگاه ایران 
در منطقه و جهان از یک سو و از سوی دیگر، در 
دوران پساتحریم، آسیب دیدگی های اقتصادی و 
روانی ناشی از جنگ تحمیلی اقتصادی بر مردم و 
احیای زندگی پساتحریم و کرونا، نیازمند دولتی 
با سرمایه اجتماعی بالا و اعتماد روزافزون شده بین 
جامعه، مردم و دولت هستیم. وی ادامه داد: آنچه 
در این روزها در گفت وگوهای سیاسی به چشم 
نمی خورد و به طور عجیب، آگاهانه و عامدانه توسط 
برخی ها دچار فراموشی شده، جنگ بزرگ اقتصادی 
و توام شدن آن با پاندمی کروناست.  ربیعی عنوان 
کرد: امروز، برخی برای اثبات خود، ظاهرا چیزی 
جز نفی انگاری و تخریب دولت را نیافته اند. برای 
روشن شدن موضوع و تبیین درست باید کارنامه ۸ 
ساله دولت را در دو فصل مرور کرد. ارزیابی ۸ ساله 
دولت، بدون توجه به آثار جنگ اقتصادی مثل آن 
است که اداره کشور و مدیریت کشور در دهه ۶۰ را 
بدون  آثار جنگ تحمیلی ارزیابی کنیم. سخنگوی 
دولت  اذعان کرد: در مجموع، به رغم همه تنگناها 
و محدودیت ها، دولت تدبیر و امید موفق شد طی 
سال های ۹۳ تا ۹۶ ، یکی از دوران طلایی اقتصاد 
ایران در نیم قرن اخیر را رقم بزند. متوسط تورم 
در بازه سال های ۹۳ تا ۹۶ ، یازده و نیم درصد بوده 
و نزدیک به دو سال از این دوره تورم تک رقمی در 

کشور، تجربه شده است.
* به چشم انداز لغو همه تحریم های برجامی 

نزدیک شده ایم 
معاون رئیس جمهور تصریح کرد: چرا بی انصاف ها 
نمی گویند که کرونا حدود سه میلیون شغل را تهدید 
کرده و نزدیک به دو میلیون شغل هم مثل همه 
دنیا، آسیب دیده است. من درباره نقش تحریم بر 
گسترش فقر و کاهش رفاه ، تحقیق کرده ام. شما بر 
رنج مردم سوار شده اید و در تشریح علت، آدرس غلط 
می دهید و حتی بعضی ها، خود، علت ماجرا هستند. 
وی تأکید کرد: اتفاقا آنانی که دم از کمبود تولید و 
عدم نگاه به داخل داشته اند این آمار گواهی می دهند 
که چگونه در دولت دهم 144۳2 میلیون دلار 
صادرات غیرنفتی ما داشته ایم و در دولت یازدهم 
۳1۳17 میلیون دلار و در دولت دوازدهم با وجود 
تحریم بیش از ۳۰۰1۸ میلیون دلار. آیا این شاخصی 
بر افزایش تولید داخلی نیست؟ ربیعی یادآور شد: 
به رغم این تلاشِ عظیمی که دولت در کنار مردم 
صورت داده، به طور عجیبی این روزها خیلی ها دچار 
فراموشی به شکل حیرت آوری شده اند و برخی افراد 
رنج وارده به تلاش مردم و مقاومت مردم در برابر آن 
مسائل را به هیچ گرفته اند. سخنگوی دولت با بیان 
اینکه ما به چشم انداز لغو همه تحریم های برجامی 
و فرابرجامی با نتایج عزتمندانه نزدیک شده ایم، 
گفت:  در کنار این تلاش دولت با استفاده از فضای 
تحریم شکنی اولیه و سرمایه گذاری های صورت 
داده، زیرساخت های عظیمی در راه، تولیدات 
صنعتی از قبیل فولاد، پتروشیمی و خودکفایی 
بنزین و پروژه عظیم انتقال آب خلیج فارس و هزاران 
پروژه عظیم دیگر را سامان داده است. قطعا آثار این 
سرمایه گذاری ها در سال های آینده بر وضعیت 
اشتغال و بهبود اقتصاد ایران تاثیر خواهد گذاشت. 
سخنگوی دولت درباره  پرداخته نشدن به موضوع 
کرونا و تحریم به عنوان دو عامل تاثیرگذار در اقتصاد 
کشور در مناظرات تاکید کرد: باید بگویم اگر برخی 
افراد، امروز درباره تحریم و فشار حداکثری صحبت 
کنند، دچار پارادوکس با کارنامه خودشان می شوند. 
از ماه ها قبل احساس می شد عده ای نمی خواهند 
موضوع تحریم؛ چه از منظر حل مساله تحریم و چه 
از منظر نحوه مواجهه با آن، در منظر افکار عمومی 
مطرح شود. ربیعی عنوان کرد: صدا و سیما به عنوان 
تهیه کننده سوالات مناظره ها، شایسته بود، مطرح 
کنند که چرا تاثیر فشار حداکثری، کرونا و جنگ 
اقتصادی را نادیده گرفته است؟ گویی تحریم و کرونا 
از منظر طراحان سوالات، ارزشی برای طرح شدن و 
قضاوت مردم ندارد. برای همین معتقدم این سوال 

شما، یک پرسش بزرگ برای همگان است. 

گــــزارش

آرمان ملی-علیرضـا پـورحسیـن: 
برخـی منابـع دیپلمـاتیـک غـربـی از 
عقب  نشینی کشورهای اروپا به همراه آمریکا 
در زمینه صدور قطعنامه علیه ایرانی خبر 
داده  اند. هرچند تاثیر قطعنامه بر مذاکرات وین دلیل این 
انصراف اعلام شده اما سال گذشته نیز این کشورها به دلایلی 
چون جدیت هشدارهای ایران و مواجهه با روسیه و چین از 
مواضع خود عقب نشستند. شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در حالی نشست فصلی خود را با حضور ۳۵ 
کشور عضو این شورا آغاز کرد که موضوع ایران و برجام در 
کانون توجه این نشست قرار داشت. به نظر می رسد سه 
کشور انگلیس، آلمان و فرانسه به همراه آمریکا در نظر ندارند 
قطعنامه  ای علیه تهران در این نشست در شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی ارائه دهند، چرا که این اقدام می  تواند 
مذاکرات هسته  ای را با چالش مواجه کند. موضوع طرح 
قطعنامه در شورای حکام به ارائه گزارش چند روز پیش مدیر 
کل آژانس بین المللی انرژی اتمی به این شورا برمی گردد. 
در بخشی از این گزارش آمده که ذخایر اورانیوم غنی شده 
ایران به 1۶ برابر سقف مجاز در توافق بین تهران و قدرت های 
جهانی رسیده و همچنین آژانس تخمین زده که این ذخایر، 
بالغ بر سه هزار و 241 کیلوگرم است اما نمی  تواند رقم دقیق 
را اعلام کند. لازم به ذکر است سقف تعیین شده برای اورانیوم 
غنی شده ایران 2۰2 کیلوگرم است و همچنان نیز بحث روی 
برخی آثار غنی سازی در گذشته نیز پرچالش است. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با مرتضی مکی، 
تحلیلگر مسائل بین الملل داشته است که در ادامه می خوانید.
از جلسه فصلی شورای حکام  ارزیابی شما   

چیست؟
جلسه شورای حکام در حالی برگزار شده که رافائل گروسی 
گزارش خود را مبنی بر مشاهده فعالیت های هسته ای در 
برخی مراکز که به اطلاع این سازمان نرسیده است،  قرائت و 
اظهار کرده که ایران در خصوص این ذرات پاسخ قانع کننده ای 
به آژانس نداده است. این گزارش اگر تبدیل به یک قطعنامه 
علیه ایران شود قطعا روند مذاکرات وین را تهدید خواهد کرد. 
به نظر می رسد گزارش گروسی یک فشار سیاسی بر ایران 
است تا فشارهای قبلی را تشدید کند و ایران را در وین به 
سمت توافق با سرعت بیشتر سوق دهند. در مجموع با توجه به 
اینکه نتایج مذاکرات وین مثبت بوده و ایران و آمریکا به دنبال 
احیای برجام هستند، بعید به نظر می رسد بیش از گزارش 
گروسی علیه ایران، فشار دیگری بخواهند بر ایران وارد کنند. 
امروز همه کشورها اهمیت احیای برجام را درک کرده اند و 
سیاست های داخلی و منطقه ای خود را نیز در همین راستا 
تدوین کرده اند. نوع رویکرد دولت بایدن امروز در خاورمیانه 
به شکلی است که اگر برجام احیا نشود، عملا چالش های به 
مراتب بزرگ تری در مقابل آنها ظاهر خواهد شد. شرایط 
اقتصادی ایران نیز به گونه ای است که ایران نیز احیای برجام 
را می خواهد تا شاهد گشایش در اقتصاد باشد، به این علت که 
دولت آتی در ایران قطعا بدون منابع مالی و ارتباط با جهان 
نمی تواند به وعده های خود عمل کند. همه این موارد نشان 
می دهد به سمت ثبات در حال حرکت هستیم و شورای حکام 

نیز این حرکت را مخدوش نخواهد کرد.
باید گذشته را   شنیدن جمله پرابهام اینکه 
فراموش کرد و به اتفاقات امروز توجه کرد که از سوی 
برخی مقامات روس در خصوص برنامه هسته ای ایران 

مطرح می شود، بیانگر چه واقعیتی است؟
این نگاهی با اوج بدبینی نسبت به برنامه هسته ای ایران 
است اما با این منظور بیان می شود که اگر برنامه هسته ای 
ایران ابعاد پنهانی نیز داشته یا اگر اقداماتی از سوی ایران 
برخلاف مقررات آژانس بین المللی انرژی اتمی انجام شده 
است، امروز دیگر زمان پرداختن به آنها نیست و نباید این 
مسائل به ابزاری برای فشار بیشتر بر ایران شوند و روند 
مذاکرات را برهم بزنند. در روند مذاکرات ایران با آژانس و 
کشورهای اروپایی همواره شک و شبهه های زیادی وجود 
داشته است. حتی pmd که در سال 2۰1۵ پرونده آن بسته 
شده، حاوی این مطلب بوده که اگر فعالیت غیرقانونی نیز 
وجود داشته است، باید نادیده گرفته شود و مبنای بازرسی ها 
نیز باید توافقات بعدی ایران و آژانس باشد. این امر پذیرفته 
شده است و مقامات روس نیز بر همین مساله تاکید دارند 
که در اوج بدبینی باید با توجه به این توافق به مسائل روز 

رسیدگی کرد.
 با توجه به موضوعات مطرح شده در شورای حکام، 

به زودی شاهد توافق در وین خواهیم بود؟
پیش بینی همچنان سخت است اما زمانی که شبیه سازی 
میان مذاکرات فعلی و مذاکرات برجام سال 2۰1۵ انجام 
می شود، مشاهده می کنیم در آن زمان نیز مذاکرات فشرده 
شد تا به نتیجه رسید. در آن برهه زمانی شک و شبهه ها زیاد 
بود تا جایی که شاهد بودیم وزیرخارجه فرانسه نیز اجلاس 
را ترک کرد؛ اما در نهایت برجام امضا شد. امروز نیز تنگناها و 
فرصت هایی وجود دارد که شباهت زیادی به آن برهه زمانی 
دارد اما اراده سیاسی تهران و واشنگتن از اهمیت بیشتری از 
این مسائل برخوردار است. تا این لحظه گفت و گوهای فنی 
خوب پیش رفته و عنوان می شود نهایی شده است و بر سر 
چند بند اختلاف وجود دارد. در همین موارد باید تصمیم 
جدی گرفته شود تا توافق نهایی صورت گیرد و تصمیم گیری 
در این زمینه ها امروز باید نهایی شود زیرا در مجموعه 
کلی تبدیل به ضرورت شده اند. اکنون شاهد تغییراتی در 
سیاست های ایالات متحده آمریکا در قبال ایران و احیای 
برجام هستیم. سیاست اروپا در قبال برجام و همسویی اش 
با واشنگتن نیز کامل شده است و دولت های اروپایی اگرچه 
منافع مشترک زیادی با برخی کشورهای عربی منطقه دارند 
ولی در عین حال آن ها نیز مجبور به همراهی با آمریکا در 
احیای برجام هستند و سیاست مهار ایران را به عنوان نوعی 

همکاری با ایران دنبال می  کنند.

آرمان ملی- مطهره شفیعی: می خواهند در 
آخرین روزهای دولت هم انتقام بگیرند و برایشان 
مهم نیست که جامعه در این مقطع، که نزدیک 
به انتخابات ریاست جمهوری است، به آرامش 
بیش از تنش و چالش نیاز دارد. البته مخالفان 
دولت هدف دیگری جز انتقام از روحانی دارند و 
آن هم بدبین کردن جامعه به عملکرد اعتدالیون 
و اصلاح طلبان است تا به آنها القا می کنند در 
انتخابات ریاست جمهوری از رای دادن به کاندیدای 
مورد حمایت این دو طیف خودداری کنند. ترفند 
دلواپسان باز هم قدیمی وکهنه است: »شکایت از 
حسن روحانی و باز هم پیش کشیدن بحث 2۰۳۰«. 
روحانی بارها درباره سند 2۰۳۰ که بهانه هجمه به 
دولت است، سخن گفته است. مانند سال ۹۶ که 
با پیش بینی برنامه دلواپس برای تخریب دولت با 
رمز 2۰۳۰ گفته بود: » راجع به سند 2۰۳۰ وزرای 
علوم و خارجه و آموزش پرورش نامه ای به رهبری 
نوشتند و گفتند ما تحفظ خودمان را از ابتدا حفظ 
کرده و گفته ایم هرچه بر خلاف ارزش های ملی باشد 
به آن توجه نمی کنیم. علی الظاهر گزارش هایی به 
ایشان داده بودند که نگران شان کرده بود. اما من 
در سخنرانی هایم به ایشان اطمینان دادم و الان 
هم به مردم این اطمینان را می دهم که اصلا نگران 
خدشه دار شدن ارزش ها نباشند. فرهنگ و آموزش 
و پرورش برای ما بسیار مهم است. حرف یک یا دو 
نفر نیست و 11 میلیون جمعیت ما در حال آموزش 
هستند. بسیار متاسفم که کسانی در این انتخابات از 
این سند سوء استفاده کرده اند. من از تخریب و تهمت 

به خودم می گذرم، خدا هم از گناهان ما می گذرد، اما 
از اهانت به معلمان در قالب اعتراض به سند 2۰۳۰ 
نمی گذرم. متاسفانه برخی به طلاب و مردم ما دروغ 

گفته اند.
 دولت حذف کرد؛ دلواپسان راضی نشدند

پروژه دلواپسان از زمان تقدیم لایحه بودجه 
به مجلس آغاز شد که برخی مدعی شدند دولت 
برای اجرای سند 2۰۳۰ بودجه تعیین کرده است؛ 
ادعایی که لبخند بر لب مخالفان آورد و به متهم 
کردن روحانی و دولت او پرداخته شد. مانند نماینده 
خمینی شهر که گفته بود: » آقای روحانی هنوز دست 
از سند 2۰۳۰ برنداشته و سوال ما این است که چرا 
دولت برای اجرای سند منحوس 2۰۳۰ در بودجه 
اعتبار در نظر گرفته است؟« دولتمردان بارها به 
توضیح درباره بخش مورد اشاره دلواپسان پرداختند 
اما قرار نبود دلواپسی تمام شود؛ بلکه باید در بزنگاه 
انتخاباتی مطرح و سیاه نمایی می شد. به عنوان مثال 
اوایل دی سال گذشته وزیر آموزش و پرورش گفت: 
»در لایحه بودجه سال آینده، هیچ ردیفی برای سند 
2۰۳۰ در نظر گرفته نشده است. قسمتی برای سال 
۹4 بوده است که به صورت اشتباه گذاشته شده بود 
و برداشته شد.«  پیش از آن هم سازمان برنامه و 
بودجه اعلام کرد: » در گزارشي با عنوان »مباني 
اقتصادیي، اجتماعي و فرهنگي و برنامه سالانه 
دستگاه هاي اجرایي بودجه 14۰۰ کل کشور )جلد 
دوم(« که برش و بازتابي از برنامه ششم توسعه است، 
توسعه پایدار و سند 2۰۳۰ که صرفاً به زمان تدوین 
اسناد تفصیلي برنامه ششم توسعه درسال 1۳۹۵ 

برمي گردد، به موضوع یاد شده با مضمون »مشارکت 
فعال در اجراي برنامه ها و تعهدات جهاني به ویژه 
اهداف توسعه پایدار و آموزش 2۰۳۰« اشاره شده 
است. در برنامه سالانه که برشي از قانون برنامه است، 
در جدول مندرج در اولین نسخه این موضوع آمده 
ولي در نسخه هاي فیزیکي و فایلي که در وب سایت 
سازمان برنامه و بودجه کشور قرار داده شده این 
موضوع اصلاح شده است. لذا همان طور که گفته 
شد در ماده واحده و پیوست هاي لایحه بودجه، 
این موضوع نیامده و هیچ گونه مابه ازای مالي نیز 
نداشته است.« پس از آن هم در حالی که  سخنگوی 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس از حذف بند 
مربوط به اجرای سند 2۰۳۰ در لایحه بودجه 14۰۰ 
در این کمیسیون خبر داد، اما پروژه دلواپسان برای 

تخریب دولت بسته نشد.
 ارجاع شکایت به قوه قضائیه

روز گذشته نمایندگان با ارسال گزارش کمیسیون 
قضایی و حقوقی مجلس در خصوص موارد اعلامی 
نقض اصول)77( و)12۵( قانون اساسی در موضوع 
سند 2۰۳۰ به قوه قضائیه در راستای اجرای ماده 
2۳4 آیین نامه داخلی با 1۸2 رأی موافق، 1۳ رأی 
مخالف و 12 رأی ممتنع از مجموع 2۳۹ نماینده 
حاضر در جلسه موافقت کردند. در ابتدا سخنگوی 
کمیسیون قضایی و حقوقی در مجلس در توضیح این 
گزارش گفت: بنا به درخواست ۳۸ نفر از نمایندگان 
محترم مجلس شورای اسلامی مبنی  بر اعمال ماده 
)2۳4( قانون آئین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی 
در رابطه با »نقض اصول هفتاد و هفتم)77( و یکصد 

12۵( قانون اساسی جمهوری  و بیست و پنجم)
اسلامی ایران توسط حسن روحانی رئیس جمهور 
دولت های یازدهم و دوازدهم«، موضوع در جلسه 2۸ 
بهمن ماه سال گذشته کمیسیون قضایی و حقوقی 
با حضور نماینده درخواست کنندگان و معاون امور 
مجلس رئیس جمهور و معاون رئیس سازمان برنامه و 
بودجه کشور، مورد بررسی قرار گرفت. کاظم دلخوش 
افزود: مطابق اصل هفتاد و هفتم)77( قانون اساسی 
جمهوری اسلامی ایران »عهدنامه ها، مقاوله  نامه ها، 
قراردادها و موافقتنامه های  بین  المللی  باید به تصویب  
مجلس  شورای  اسلامی  برسد.« و مطابق اصل یکصد و 
بیست و پنجم قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران 
»امضای عهدنامه ها، مقاوله نامه ها، موافقتنامه ها و 
قراردادهای دولت ایران با سایر دولت ها و همچنین 
امضای پیمان های مربوط به اتحادیه های بین المللی 
پس از تصویب مجلس شورای اسلامی با رئیس جمهور 
یا نماینده قانونی اوست.« با وجود احکام مذکور در 
اصول فوق الذکر دولت یازدهم بدون طی مراحل 
قانونی مذکور در اصول )77 و 12۵( قانون اساسی 
و مواد )1۶۹ تا 17۳( قانون آیین نامه داخلی مجلس 
شورای اسلامی و بدون اینکه سند 2۰۳۰ را جهت 
بررسی و تصمیم گیری به مجلس شورای اسلامی 
ارسال کند، سند مذکور را امضا  کرده است و تعهداتی 
را در جوامع بین المللی متوجه جمهوری اسلامی 
ایران کرده است. پیش از این یعنی در اسفند ۹۹ یک 
نماینده اصولگرای دلواپس بحث شکایت از روحانی به 
دلیل سند 2۰۳۰ را مطرح کرده بود. حاجی دلیگانی، 
به  را  شکایت نامه ای  مجلس  هیات رئیسه  عضو 
کمیسیون قضایی مجلس ارائه کرد که بر اساس 
مستندات آن هنوز دست هایی در کار است تا سند 
ضدفرهنگی 2۰۳۰ را به صورت چراغ خاموش اجرا 
کنند. این دلواپس به کیهان هم گفته بود: » بر اساس 
اصل 77 قانون اساسی هرگونه قرارداد و موافقتنامه 
باید به تصویب مجلس برسد اما دولت یازدهم آمده 
بدون آنکه این اجازه را از مجلس بگیرد، سندی را با 
عنوان 2۰۳۰ امضا کرده، تعهد داده و برای ملت ایران 
تعهد ایجاد کرده است.« این نماینده مجلس در ادامه 
افزود: »مستنداتی در این رابطه در جراید و بر لسان 
بعضی می آمد اما جدیدترین مستند، پیوستی است 
که به همراه لایحه بودجه 14۰۰ به مجلس تقدیم 
شده که تمام مستندات آن موجود است و پس از آن 
دولت آمد و گفت که اشتباهی صورت گرفته است. 
از این بابت که گفته می شود سهوی بوده، بنده باید 

بگویم ایراد من به اصل مطلب است.«

رئیس شورای شهر تهران در حاشیه جلسه دیروز با اشاره به 
اینکه در شورای شهر از سازمان آتش نشانی به دلیل تلاش در 
اطفای حریق پالایشگاه نفت تهران تقدیر شد، از بررسی باغ و 
غیر باغ بودن 1۳ پلاک ثبتی خبر داد. محسن هاشمی گفت: همه 
مصوبات شورای شهر برای فرمانداری می فرستیم و برخی مثل 
موضوع تحقیق و تفحص و باغ ها جهت اطلاع فرستاده می شود. 
وی درباره رد صلاحیت برخی اعضای شورای شهر برای دوره 
ششم شورای شهر تهران بیان کرد: این را شنیده ام؛ چون بررسی 
نکردم نمی توانم نظر بدهم. هاشمی ادامه داد: درباره شرکت جبهه 
اصلاحات در انتخابات شوراها تصمیم گرفته شد و لیست ارائه 
می دهیم و به زودی این لیست براساس نظر نمایندگان احزاب 
تأیید و منتشر می شود. رئیس شورای شهر تهران درباره انتخابات 
ریاست جمهوری تصریح کرد: شخصیت ها و احزاب می توانند از 
کاندیداها حمایت کند؛ اما هنوز جبهه اصلاحات درباره حمایت از 
کاندیدای خاص نظری را اعلام نکرده و از هیج کاندیدایی تاکنون 

حمایت نکرده است.

یک نماینده مجلس در تذکری با استناد به اصل 7۵ 
آیین نامه داخلی مجلس در جلسه علنی  دیروز بیان کرد: 
به دنبال نطق بنده در جلسه هفته گذشته مجلس عده ای 
از نمایندگان به من گفتند به شورای نگهبان بی احترامی 
کردم و برخی گفتند چرا آیه قرآن خواندم و برخی گفتند 
دولت اصلاحات همه چیز را خراب کرده و شما نیز خراب تر 
می کنید. مسعود پزشکیان گفت: در ابتدا باید بگویم آنچه 
بنده به شورای نگهبان گفتم این بود که از آنها تشکر کردم و 
از شورای نگهبان خواستم دلایل رد صلاحیت من را به مردم 
بگوید. وی افزود: باید بگویم مشکل کشور ما و مسلمانان 
دنیا این است که قرآن را کنار گذاشته ایم و از خودمان 
دستورالعمل و آیین نامه صادر می کنیم؛ در حالی که قرآن 
کتاب حق است. شهید بهشتی تاکید داشتند هرجایی که 
انصاف و عدل باشد آنجا اسلام است. پزشکیان تاکید کرد: 
آنچه ما از شورای نگهبان انتظار داریم رعایت حق و قضاوت 

براساس عدالت است.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص ارزیابی مناظره  های 
انتخاباتی اظهار کرد: اگرچه مناظره ها شوق زیادی را برنیانگیخت؛ 
اما نمی توان آنها را بی تاثیر دانست. نظرسنجی دو روز گذشته نشان 
می دهد مناظره تاثیراتی روی دیدگاه مردم نسبت به کاندیداها داشته 
است. محمود صادقی با بیان اینکه این مناظره ها ضعف ساختاری 
دارد، گفت: شیوه مدیریتی که صدا و سیما اعمال می کند، فرصت 
مناسبی را در اختیار مناظره کنندگان برای طرح دیدگاه هایشان قرار 
نمی دهد؛ چون هدف اصلی از مناظره این است که چالش ایجاد شود 
و دیالوگی شکل بگیرد اما این شکل چیدن موازی صندلی ها و طراحی 
4 دقیقه ای اظهارات کاندیداها نشان دهنده ترس طراحان این برنامه 
است که نمی خواهند درگیری فکری و سیاسی شکل بگیرد. دبیر کل 
انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها افزود:  چینش کاندیداها دو در 
برابر پنج است و این پنج نفر از یک طیف هستند و حرف های مشابه 
می زنند و هدف اصلی آنها انتقاد از دولت روحانی است؛ یعنی به نظر 
می رسد جز حذف چهره های شاخص اصلاح طلبان شاهد یک رقابت 

جدی نیستیم.

  از شورای نگهبان
 تقاضای شفافیت داشتم

 مناظره های این دوره 
ضعف ساختاری دارند

جبهه اصلاحات لیست 
شورای شهر منتشر 

می کند

آرمان ملی- هلیا برزویی: مناظرات انتخابات ریاست جمهوری 
در حالی پایان یافته که بنا بر گفته فعالان سیاسی، نه پاسخ های 
نامزد ها چنگی به دل می زد و نه در تشویق مردم برای مشارکت و 
اقناع آنان چندان موثر واقع شده است. هر چند تجربه دوره های 
گذشته انتخابات ثابت کرده است که آن موج شور و شوق مردم پس 
از مناظره سوم رخ می دهد؛ چرا که در مناظرات گذشته و به طور 
شاخص تر در مناظرات سال ۹۶ این حسن روحانی بود که در دقیقه 
۹۰ از طرفی توانست با استفاده از چند کلیدواژه از مطالبات سیاسی 
و مدنی، جریان رقیب را مغلوب کند و به حاشیه براند و از طرفی دیگر 
آنانی که تصمیم به عدم مشارکت در انتخابات را داشتند، به نفع 
خود به پای صندوق های رای بکشاند. از جمله این کلید واژه ها که 
در مناظرات سال ۹2 به طور غیر مستقیم و در مناظرات و تجمعات 
انتخاباتی روحانی در سال ۹۶ مطرح شد، وعده رفع حصر بود. در آن 
دو دوره از انتخابات که نه خبری از تحریم ها و مشکلات اقتصادی بود 
و نه خبری از ویروس کرونا، شعار رفع حصر بارها و بار ها توسط مردم 
در تجمعات انتخاباتی بیان می شد و جزو مطالبات اصلی مردم بود. 
حال اما کشور در شرایط متفاوتی به سر می برد و پرسشی که مطرح 
می شود این است که آیا وعده رفع حصر در میزان مشارکت مردم 
تاثیری دارد؟ اساسا کاندیدا ها از چه طریقی می توانند در مناظرات 
بر افزایش مشارکت تاثیر گذار باشند؟ برای پاسخ به پرسش هایی از 
این قبیل »آرمان ملی« با فیاض زاهد فعال سیاسی اصلاح طلب به 

گفت و گو پرداخته است که می خوانید.
 عملکرد  آقایان مهرعلیزاده و همتی را در مناظره نخست 

چگونه دیدید؟
فکر می کنم آقای مهر علیزاده ارزش های اصلاح طلب را خیلی 
جدی تر مطرح کرد؛ منتهی اشکالی که به وجود آمد این بود که ایشان 
نه در میان اصلاح طلبان و نه در افکار عمومی به عنوان یک کاندیدای 
جدی و مقتدر محسوب نشد و به همین دلیل  آنچه گفت کمتر شنیده 
شد. در صورتی که اگر علی لاریجانی تایید صلاحیت می شد و همین 
حرف ها را می زد، طوفانی ایجاد می شد، به این علت که افکار عمومی 
ایشان را به عنوان چهره جدی انتخابات محسوب می کرد. با این حال 

آقای مهر علیزاده همچنان فرصت دارد که به افکار عمومی نشان دهد 
یک چهره جدی برای انتخابات است. در مورد آقای همتی باید بگویم 
تمرکزش بیشتر در حوزه تکنوکراسی و اقتصاد است که به اعتقاد وی 
مشکل جدی جامعه ایران است و اگر بتواند با طبقه متوسط و قشر 
خاکستری در این دو مناظره ارتباط برقرار کند چه بسا یک اتفاق 

عجیبی رقم بخورد.
 در مناظره اول هجمه هایی به دولت وارد شد و دولت 
هم از صدا و سیما درخواست فرصت برای پاسخگویی به این 
اتهامات کرد، از دیدگاه شما دولت در این میان چگونه عمل 

خواهد کرد؟
 معتقدم این دولت، به رغم انتقاداتی که حتی من به عنوان یک 
اصلاح طلب سال ها متوجه این دولت کرده ام، نمره قابل قبولی 
می گیرد. این نهایت بی انصافی است که در مناظره ها نه از خروج 
ترامپ از برجام سخن رفت و نه از کرونا. وقتی اصولگرا ها اداره دولت را 
در دست گیرند مردم می فهمند دولت حسن روحانی در این شرایط 

جنگی چه خدمت بزرگی به کشور کرده است.
 در مناظرات سال 96 آقای روحانی وعده رفع حصر داد 
و رای زیادی آورد، فکر می کنید در این دوره کاندیداهای 
متمایل به اصلاح طلبان می توانند با این دست وعده ها رای 

بیاورند؟
خیر، فکر نمی کنم، چراکه تاکنون در مناظراتی که شاهدش 
هستیم موضوع رفع حصر مطرح نشده است. در این انتخابات 
ارزش های  اجتماعی که حامل  موثر  گروه های متوسط 
سیاسی اند، فعلا رابطه ای توام با قهر، انزوا و سکوت را در پیش 

گرفته اند. بنابراین طبیعی است برای این گروهی 
که می خواهد رای دهد رفع حصر یک اولویت 

نیست.
  همتی و مهر علیزاده در مناظرات 
چگونه می توانند مردم را به مشارکت 
خود  از  حمایت  در  انتخابات  در 

تشویق کنند؟

شرایط دو انتخابات کاملا با هم متفاوت است. در سال ۹2 از دولت 
احمدی نژاد آمدیم و طبیعی است که ثبت نام مرحوم آیت ا... هاشمی 
موج خروشانی را ایجاد کرده بود که هر حمایت مرحوم هاشمی، هر 
چهره سیاسی را بالا می کشید. در سال ۹۶ هم پس از برجام و دولتی که 
همه شاخص های اقتصادی را برای کشور مثبت کرده بود، امید زیادی 
را به سوی حسن روحانی روانه کرده بود اما امروز حسی از ناامیدی، یأس 
اجتماعی، رنجوری احزاب سیاسی، تلاش حکومت و رفتار صدا و سیما 
برای کاهش مشارکت، همه اینها شرایط را بسیار سخت و نفس گیر 
کرده است و این بستگی به هنر مهرعلیزاده و همتی دارد که شرایط 
را تا حدی تغییر دهند اما تا این لحظه متاسفانه شاید اتفاق معنا داری 

نیفتاد؛ مگر در آن سه یا چهار روز آخر مانده به رای گیری.
 آقای همتی در زمان ثبت نام در انتخابات اعلام کرده اند 
که به صورت مستقل وارد شده اند در طول مناظره اول هم 
خود را از دولت روحانی جدا کرد. اساسا اتخاذ این رویکرد 

درست بود؟
آقای همتی تنها سابقه عضویت در حزب کارگزاران را داشته است. 
در نتیجه به آن شکل اصلاح طلب محسوب نمی شود. وابستگی به 
هرکدام از این جریانات سیاسی هم هرکدام برایش معنایی دارد؛ 
چون در جناح اصولگرا که تعریف نمی شود و در جبهه اصلاح طلبان 
هم می توانست برایش هزینه ساز باشد. بدیهی ست که دولتی هم که 

تشکیل دهد، هیچ گاه دولت اصلاح طلب نخواهد بود.
 آیا امکان این وجود دارد که یکی از کاندیدا های متمایل 
به اصلاح طلبان به نفع کاندیدای دیگر اصلاح طلب از انتخابات 

کناره گیری کند؟
من هم به هر دوی این بزرگواران این توصیه را کردم که بهتر است 
که هرچه جلو تر می رویم با توجه به وضعیت نظر سنجی ها، 
تبدیل به یک کمپین شوند. البته در کنار هم 
می توانند درباره مناصب مختلف و تقسیم وظایف 
صحبت کنند. شبیه آنچه در افغانستان شاهد 
بودیم؛ میان اشرف غنی و عبدا... عبدا...، نه آن کاری 
که آقای روحانی با ما کرد که ما تمام اعتبار مان 
را پای دولت ایشان گذاشتیم؛ بدون آنکه 
سهم مشخصی در تبادل آنچه در عرف 
سیاسی یک امر کاملا معقول است و 
در ائتلاف های احزاب مختلف دنیا 
می بینیم، بگیریم. به نظر من این کار 

هم معقول و هم شدنی است.

فیاض زاهد در گفت و گو با »آرمان ملی«:  

»آرايخاكستري«اتفاقعجيبيرابرايهمتيرقمميزند
    اصولگرایان که دولت را در دست گیرند، متوجه خدمات دولت روحانی خواهیم شدود

  ارجاع شکایت نمایندگان از »روحانی« به قوه قضائیه

باز حمله به دولت با رمز »2030«

      هدف دلواپسان تاثیر انتخاباتی بر افکار عمومی است 


